
در جلسه مشترك طيب نيا، چيت چيان و سيف 
تصويب شد

تلاش همه جانبه دستگاه هاي اقتصادي كشور 
براي تأمين مالي پروژه  هاي وزارت نيرو

رون�د اجراي�ي پروژه ه�اي وزارت نيرو ب�ه منظ�ور بهره مندي از 
تس�هيلات مالي بانك توسعه اسلامي در نشس�ت مشترك وزير 
اقتصاد، وزي�ر نيرو، رئيس كل بانك مرك�زي و معاون برنامه ريزي 
و نظ�ارت راهب�ردي رئيس جمهوري مورد بررس�ي ق�رار گرفت. 
به گزارش ايسنا، در اين جلسه عمده ترين مشكلات پيش روي پروژه هاي 
وام��ي وزارت نيرو مورد بررس��ي ق��رار گرفت كه مش��كلات مربوط به 
تخصيص 100 درصدي منابع س��هم ريالي، اختلاف ه��اي موجود در 
دس��تورالعمل هاي ت��دارك كالا و خدمات در قواني��ن داخلي و قوانين 
بانك توسعه اسلامي، مشكل گشايش اعتبارات اسنادي، افزايش قيمت 
نهاده هاي پروژه ها و ضرورت اصلاح شاخص تعديل از جمله آنها بودند. 
در حال حاضر 16 پروژه وزارت نيرو به ارزش يك ميليارد و 755 ميليون 
دلار، معادل 76درصد حجم همكاري هاي كش��ورمان با بانك توس��عه 
اسلامي از منابع آن بانك استفاده مي كنند. در اين نشست، طيب نيا، وزير 
امور اقتصادي و دارايي بر ضرورت بسيج حداكثري دستگاه هاي ذي ربط 
براي استفاده مطلوب از منابع مالي توسعه اي براي طرح هاي زيربنايي 
كشور تأكيد كرد. همچنين در اين جلسه كه به ميزباني وزارت اقتصاد 
برگزار مي شد، مقرر شد به منظور تسريع در روند اجرايي پروژه هاي وامي، 
معاونت برنامه ريزي نسبت به ابلاغ تخصيص 100 درصدي پروژه هاي 
منتفع از تسهيلات بانك توسعه اسلامي اقدام كند. درخصوص مباحث 
مربوط به شاخص تعديل و برطرف كردن مشكلات قانون تداركات بين 
ايران و بانك نيز كارگروهي در سطح معاون وزير اقتصاد )خزانه دار كل 
كشور( و معاونت برنامه ريزي تشكيل و پس از دريافت گزارش هاي لازم 

از سوي وزارت نيرو نسبت به ارائه راهكار اقدام خواهد كرد. 

تصادفات پاي سازمان حمل ونقل را هم به 
تفحص هاي مجلس باز كرد

عضو كميسيون انرژي خانه ملت از تهيه و تدوين طرح تحقيق و تفحص 
از سازمان حمل و نقل و پايانه هاي كشور خبر داد. 

حجت الاسلام سيدمهدي موس��وي نژاد، نماينده مردم دشتستان در 
مجلس شوراي اسلامي و عضو كميسيون انرژي خانه ملت در گفت وگو 
با فارس، از تهيه و تدوين طرح تحقيق و تفحص از سازمان حمل و نقل 

و پايانه هاي كشور خبر داد. 
وي اضافه ك��رد: اين طرح تحقيق و تفحص داراي چهار محور ش��امل 
بررس��ي مش��كلات موجود در پايانه هاي حمل و نقل، ع��دم توجه به 
ملزومات اي��ن بخش، ابهام در ص��دور مجوزهاي پايانه هاي كش��ور و 
همچنين بررسي چرايي تصادفات اخير است. به گفته عضو كميسيون 
انرژي خانه ملت، قرار اس��ت طرح مذكور )سه شنبه( به هيئت رئيسه 

مجلس شوراي اسلامي تقديم شود. 

زنجيره هاي نفتي و يك اشتباه
با به صدا درآمدن زنگ خصوصي سازي در اقتصاد كشور طي چند سال 
گذشته، پروسه واگذاري شركت هاي دولتي به بخش غير دولتي آغاز شد 
اما عملكردها به هيچ عنوان تناسبي با اهداف اجراي سياست هاي اصل 
44 نداشت. 83درصد واگذاري ها براي تسويه بدهي هاي دولت انجام 
شد و مابقي نيز در كشمكش دولت و نهادهاي شبه دولتي، رابطه اي با 

افزايش بهره وري و كارايي برقرار نكردند. 
ساختار جزيره اي واگذاري ها و جمع غيرمعمول »مشك و كافور« در 
اين باره، انتقاد مقام معظم رهبري را به همراه داشت تا دولت دهم براي 
تغيير روند واگذاري ها دست به تغييراتي بزند اما اين تغييرات نه تنها 
منجر به اهداف اين سياست ها نش��د بلكه با تشديد و تكرار اشتباهات 
گذشته، رانت خواري و عقبگرد را سكه رايج فضاي اقتصاد كشور كرد. 

يك سال پاياني دولت دهم خصوصي سازي روش هاي جالبي را به خود 
ديد كه با اعتراض نمايندگان همراه شد و در نهايت خصوصي سازي به 
ايستگاه توقف رس��يد. دولت يازدهم نيز براي تثبيت شرايط موجود و 
تعيين تكليف مشكلات فراوان در ش��ركت هاي تازه خصوصي شده و 
شركت هاي در صف واگذاري، خواس��تار مهلت مجلس براي بررسي 
مجدد روش هاي واگذاري ش��د اما انتقاد برخي نمايندگان همچنان 
ادامه داشت، بيشتر اين انتقادات نيز شامل سه وزارتخانه نفت، نيرو و 
صنعت، معدن و تجارت است كه براي كوچك تر كردن خود مقاومت 
مي كنند ولي مسئولان اين وزارتخانه ها روند فعلي خصوصي سازي را 
نمي پسندند و براي اجراي درست سياست هاي اصل 44 به نامه نگاري 
با مسئولان مي پردازند. يكي از اين نامه نگاري ها، درخواست وزير نفت 
از وزير اقتصاد است كه در آن از سازمان خصوصي سازي خواسته شده 
است پروسه واگذاري شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي را متوقف 

كند. 
مديران نفت با واگذاري سريع و بدون پشتوانه شركت هاي نفتي مخالف 
هستند كه فارغ از جنس سياس��ي دولت يازدهم بايد اذعان كرد اين 
خواسته كاملًا منطقي اس��ت، ماجراي واگذاري پتروشيمي اصفهان 
نمونه اي ساده از از هم پاشيده شدن اين بنگاه اقتصادي بود يا پترو ايران 

كه سال هاست درگير مسائل خصوصي شدن خود است. 
يكي از تفاوت هاي بارز واگذاري شركت هاي نفتي با ديگر شركت هاي 
دولتي، زنجيروار بودن آنان است كه س��اختاري متمركز را بالاي سر 
خود مي بيند اما جداسازي تكه اي از اين زنجيره و بي توجهي به بخش 
پشتيبان كننده و تغذيه شونده هر يك از اين تكه ها، كاهش كارايي و مزه 
شكست را به صاحبان شركت ها تحميل مي كند. ضمن آنكه در بحث 
مديريت و مالكيت نيز مشكلات اساسي به وجود آمد؛ در شركت هايي 
با حاكميت خصوصي، مديريتي دولتي حاكم ش��د و در بنگاه هايي با 

مالكيت شبه دولتي همه چيز دولتي ماند. 
قصد نداريم به موضوع مالكيت و مديري��ت بپردازيم كه خود حديث 
مفصلي است از اين مجمل اما در نوع واگذاري ها و تكه تكه كردن كيك 

نفت به بهانه اجراي سياست هاي اصل 44 انتقادات جدي وارد است. 
ش��ركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي به عنوان يكي از ش��ركت هاي 
پالايش و پخش، توزيع كننده س��وخت و فرآورده هاي نفتي در داخل 
كش��ور و حاكميت صادرات فرآورده به خارج كش��ور را برعهده دارد. 
فرآورده هاي در اختيار اين شركت، از سوي پالايشگاه توليد شده و از 
طريق شركت خطوط لوله و مخابرات نفت، به انبارهاي نفت در سراسر 
كش��ور منتقل مي ش��ود؛ پس از اين مرحله تانكرهاي سوخت رساني 
به انبارها مراجعه كرده و با تحويل س��وخت، آنه��ا را به مجاري عرضه 
مي رس��انند. همانطور كه ملاحظه مي ش��ود زنجيره كوچكي از توليد 
و توزيع فرآورده هاي نفتي دولتي اس��ت كه با توج��ه به مخفي ماندن 
مشكلاتي نظير تلفات سوخت، بهره وري پايين سيستم انتقال، قديمي 
بودن تأسيسات توليد تا عرضه در سيستم دولتي، نقاط ضعف چندان 

در معرض ديد قرار نمي گيرد. 
حال با اين مش��كلات قرار مي شود ش��ركت ملي پخش فرآورده هاي 
نفتي به بخش خصوصي واگذار شود؛ بس��يار واضح و مبرهن است در 
صورت واگذاري شركت ملي پخش، جدول داده و ستانده اين شركت 
با اختلافاتي بزرگ مواجه شده و استراتژيك ترين بخش صنعت نفت با 

چالشي جدي مواجه مي شود. 
سؤال آنجاست كه آيا خصوصي سازي در پالايشگاه هاي كشور با موفقيت 
هم قرين بوده است كه اين روزها براي واگذاري شركت ملي پخش كه 
در ميان ش��ركت هاي زير مجموعه نفت، به نوعي ش��ركتي خدماتي 

محسوب مي شود، تلاش هاي فراواني ديده مي شود؟
بايد پذيرفت نگاه كلان و افقي بلند مدت در شيوه واگذاري ها »قاچاق« 
است و به هيچ عنوان به حفظ يكپارچگي در زنجيره بزرگ بالادست و 
پايين دست توجه نمي شود. به طور حتم هيچ يك از مديران و صاحب 
نظران با اجراي سياست هاي اصل 44 مخالف نيستند اما شيوه كنوني 

واگذاري ها به هيچ عنوان انطباقي با تحرك بخش خصوصي ندارد. 
در اين مي��ان بهترين راه��كار را مي توان واگذاري بلوك بندي ش��ده 
شركت ملي پالايش و پخش دانست شركتي كه خود زنجيره اي كامل 
در صنعت نفت است و سمبل پايين دست نفت به شمار مي آيد. با اين 
روش مشكلات پنهان پالايش و پخش مشخص شده و علاوه بر حفظ 
يكپارچگي پايين دست نفت، چالش هاي كهنه اين بخش براي هميشه 

از ميان برداشته خواهد شد. 
البته در پايان تأكيد مي شود اين واگذاري ها بايد بر اساس عدالت بوده 
و امكان حضور همه مردم در خريد سهام اين شركت وجود داشته باشد 

تا رانت خواري در واگذاري ها تكرار نشود. 
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مقابل�ه با غ�ول بيكاري پ�اي ثابت ش�عارهاي 
تبليغات�ي هم�ه دولت ها اس�ت. اي�ن در حالي 
اس�ت كه با وجودي ك�ه ديگر مهر آغ�از به كار 
دولت يازدهم خش�ك ش�ده هنوز اس�تراتژي 
اش�تغال زايي خود را معرفي نكرده است و تنها 
در اي�ن رابط�ه مرثيه هاي�ي از جن�س افزايش 
بي�كاري طي س�ال هاي آتي س�ر داده اس�ت.

به گزارش »جوان«، يادآوري مش��كلات اقتصادي 
دردي را دوا نمي كند. اين در حالي است كه اقتصاد 
ايران به جاي مرثيه خواني هاي پيوسته اقتصادي، به 
راهكارهاي علمي و عملياتي نياز دارد منتها با اينكه 
مهر دولت يازدهم ديگر خشك شده است، خبري 
از استراتژي و راهكار اشتغال زايي براي كارجويان و 
بيكاران نيست.  ش��ايد چالش هاي اقتصادي براي 
دولتمردان تازگي داش��ته باش��د اما اين چالش ها 
براي مردم خاطره است چراكه مدت هاست با اين 
چالش ها دس��ت و پنجه نرم مي كنن��د كه يكي از 
مهم ترين اين چالش ها بيكاري جوانان به ش��مار 
مي آيد.  دولت  گذشته مدعي بود با سلاح بنگاه هاي 
زود بازده، مشاغل خانگي و غيره به جنگ بيكاري 
مي رود، آمار نشان مي دهد كه با وجود در آمد هاي 
نفتي بالا مغلوب اين غول شد. حال بايد ديد دولتي 
كه تاكنون س��لاحي براي مقابله با اين غول تهيه 

نكرده است مي خواهد چگونه به مبارزه بايستد. 
  وزير اقتصاد: 8/5 ميليون بيكار

در اين بين عل��ي طيب نيا، وزير ام��ور اقتصادي و 
دارايي چندي پيش عنوان كرد كه از طرفي ما يك 

جمعيت انبوه آم��اده كار داريم ك��ه چيزي حدود 
5ميليون نفر به زودي وارد بازار كار خواهند شد كه 
ما بايد بتوانيم براي اين جمعيت كار مناسب فراهم 
كنيم همچنين حدود 3/5 ميليون بيكار وجود دارد 
كه اگر اين تعداد را به آن 5 ميليون نفر اضافه كنيم 
معنايش اين اس��ت كه حدود 8/5 ميليون نفر در 

آينده نزديك جوياي شغل هستند. 
بررس��ي اظهارنظر وزي��ر اقتصاد درب��اره وضعيت 
بيكاري، كشور را به يك علامت هشدار جدي در اين 
باره هدايت مي كند. در واقع تحليل سخنان طيب نيا 
اين است كه يا در سال هاي فعاليت دولت هاي سابق 
كار چنداني در اين بخش نشده و بيكاري همچنان 
به عنوان يك معضل جدي خانواده ها باقي است يا 
اينكه يك جمعيت بزرگ تر از تعداد فعلي بيكاران 
)حدود 3 ميليون نفر طبق گزارش مركز آمار ايران( 
در راه است كه در صورت رسيدن به بيكاران فعلي، 
سيل 8/5 ميليوني از بيكاران در كشور به راه خواهد 
افتاد. اگر سخن وزير اقتصاد درست باشد و به زودي 
بيش از 8ميليون بيكار كه بيش از 5 ميليون نفر آنان 
را فارغ التحصيلان دانشگاهي تشكيل خواهد داد، 
متقاضي كار مي شوند و كشور با سونامي تقاضا براي 
كار در 100 سال گذشته مواجه خواهد شد. از اين 
رو بايد تدبير اورژانسي و جدي براي رويارويي با غول 

بيكاري در كشور انجام پذيرد. 
  دوسر باخت

از سوي ديگر، از س��خنان وزير صنعت و تجارت و 
همچنين وزير كار و تعاون اينگون��ه بر مي آيد كه 

حوزه توليد همچنان ب��ا ظرفيت 40درصدي يا در 
برخي از صنايع با ظرفيت 30درصدي مش��غول به 
فعاليت است كه اين امر بيانگر بهبودنيافتن ظرفيت 
فعاليت بنگاه هاي اقتصادي در دولت يازدهم است. 
با در نظر گرفتن توضيح فوق مي توان متوجه شد كه 
افراد جوياي كار از طرفي در حال افزايش و ظرفيت 
فعاليت بنگاه ه��اي اقتصادي ني��ز در حال كاهش 
اس��ت. بدين ترتيب در صورت ت��داوم فرآيند فوق 
عدم تعادل عرضه و تقاضا در بازار كار هر روز بيشتر 

و بيشتر مي شود. 
 متأسفانه با اينكه بخش زيادي از متولدين دهه 60 
بايد حداكثر تا نيمه دهه 80 وارد بازار مي شدند، اما 
به نظر مي رسد تأخير به وجود آمده باعث كشيده 
شدن وضعيت بحراني بازار كار تا حداقل نيمه دهه 
90 شده است كه از اين پديده بايد به عنوان انباشت 

تقاضاي كار نام برد. 
  طرح اورژانسي بايد تهيه ديد 

حميد حاج اسماعيلي در گفت وگو با مهر با بيان 
اينكه آماره��اي متفاوتي از بي��كاري و وضعيت 
اش��تغال فارغ التحصيلان دانش��گاهي ارائه شده 
است، گفت:  نگراني ها درباره وضعيت نامناسب بازار 
كار و اينكه تعداد بسيار زيادي از فارغ التحصيلان 
به درهاي بسته بازار كار خورده اند، درست است. 
بدين ترتيب دولت تدبير و اميد بايد براي بالاي 5 
ميليون نفر كارجو برنامه ريزي داشته باشد چراكه 
به صورت رس��مي بيكاري 4 ميلي��ون نفر تأييد 
مي شود و از آن سو تعداد بسيار زيادي از شاغلان، 

اساساً در بخش هاي غيررسمي، مقطعي، فصلي 
حضور دارند كه در اصل شغل محسوب نمي شود. 
حاج اس��ماعيلي خاطر نش��ان كرد: دولت يازدهم 
بايد به صورت جدي تري روي آمارها كار كند و اگر 
قرار است اقدامات اورژانسي در بخش هاي مختلف 
اقتصاد انجام ش��ود بايد بر اس��اس آمار و اطلاعات 

دقيق و درست باشد. 
  طرح هاي فانتزي به كار نمي آيد

با روي كار آمدن دولت تدبي��ر و اميد، رويكردهاي 
فانتزي در بازار كار و اشتغال كشور حاكم شده است. 
به نظر مي رسد پس از توقف اجراي طرح دوركاري و 
نامه نوبخت به دولت درباره لزوم متوقف شدن طرح 
دوركاري و پس از آن تغيير شيوه اجراي ساماندهي 
نيروهاي شركتي، اين بار دولت استاد شاگردي نوين 

دولت سابق را هم متوقف كند. 
صرف نظر از خوب يا بد بودن طرح استادشاگردي به 
نظر مي رسد دولت بايد در حوزه اشتغال با طرح هاي 
كلان در اين حوزه ورود پيدا كند، چراكه گويا غول 
بيكاري هر روز در كشور قدرتمند تر از روز گذشته 
ظاهر مي ش��ود. حال بايد ديد اين چه غولي است 
كه هم با رش��د درآمده��اي نفتي و ه��م با كاهش 
در  آمدهاي نفتي در كش��ور، همچنان به رشد خود 

ادامه مي دهد. 
  چشم انداز چگونه است؟

طلب بالاي پيمانكاران از دولت، بلاتكليفي 400هزار 
ميليارد پروژه  عمراني كنگ زده ش��ده، تورم با لاي 
40درصد،  ن��ا كارا بودن بخش توليد، س��ودآوري 
دلال��ي و فعالي��ت در اقتصاد زير زمين��ي و قوانين 
دست و پا گير براي فعاليت هاي سالم اقتصادي از 
جمله مواردي است كه ش��رايط توليد را با چالش 
همراه كرده اس��ت كه البته كسري بودجه دولت و 
همچنين لايحه هدفمندي يارانه ه��ا را نيز بايد بر 

موارد فوق افزود. 
اي��ن امر تاجاي��ي ادامه يافته اس��ت ك��ه برخي از 
نمايندگان مجلس ش��وراي اس��لامي اج��راي فاز 
دوم هدفمندي يارانه را در سال 93به صلاح بخش 
توليد و همچنين كشور عنوان نمي كنند و خواستار 
اجراي اين طرح پس از بهبود شرايط توليد و اشتغال 

هستند. 
  اشتغال و قفل سيف

همچنين سيستم تأمين مالي كش��ور كه قفل آن 
دست بانك مركزي اس��ت، بنا به مأموريت دولت و 
مأموريت مستقل خود فقط و فقط در  صدد كاهش 
نرخ تورم برآمده است يعني تسهيلات بدون توجيه 
اقتصادي به توليد عملًا ممنوع است. اين درحالي 
است كه تا كنون اين تسهيلات بانكي بود كه به لطف 

ارزهاي نفتي توليد را به حركت وا مي داشت.
در كنار موارد فوق تحريم هاي اعمال شده ناعادلانه 
غربي نيز فش��ار مضاعفي را به ح��وزه توليد اعمال 

كرده است. 
بنابراين مي توان نتيجه گرفت كه چشم انداز چندان 
مثبتي نه براي توليد و نه براي اش��تغال پيش روي 

ما قرار دارد.

دولتيازدهمبيبرنامه
بهجنگغولبيكاريميرود

وزارت؟ شهرک؟ ادغام؟ من؟ بوم!
ابوی مي گويد: مي دانی در جلس��ه مجمع كارآفرين��ان با نعمت زاده 
چه گذشته است؟ مي گويم: صحبت های كارآفرينان را شنيده ام اما 
در جايی خبری از پاس��خ  های نعمت زاده نديده ام! ابوی مي گويد: به 
عوض اينكه من وردستش باش��م با چهار نفر ديگر رفته . خب معلوم 
است چيزی در آستين نداشته والا خبرش را در بوق و كرنا مي كردند. 
مي گويم: ای ابوی جان. حالا مثلا شما را مي برد چه پاسخی داشتی؟ 
ابوی مي گويد: يك جمله كليدی هر كدامشان را بگو، آن وقت ببين 

چه مي كند اين ابوی!
می گويم :يونس ژائل��ه از صادركنندگان صنعت غذای كش��ور گفته 
بسياری از كشتی های ما در بندرعباس خوابيده اند... ابوی مي گويد: 

هيس! به حقوق شهروندی كشتی ها احترام بگذاريد!
می گويم: امي��ری، مديرعامل يك ش��ركت فعال در ح��وزه صنايع 
الكترونيك گفت��ه از بازارچه های مرزی كالا ب��ا كارت های بازرگانی 
نامعلوم وارد می ش��ود...ابوی مي گويد: از اين پ��س مي گوييم بدون 

كارت بياورند. 
می گويم: عسگريان، فعال صنعت شيشه گفته سرعت عمل در اجرای 
امور بسيار پايين است ...ابوی مي گويد: خب برادر من سن و سالی از 

ما گذشته، می خواستيد وزير جوانترش را سوا كنيد.
می گويم: قصاعی، فعال صنعت چينی و بلور گفته ش��ب گذشته يك 
س��رمايه گذار آلمانی وارد ايران ش��د اما هن��وز نمی دانيم كه وی در 
آستانه تعطيلات كريسمس به دنبال انجام چه كاری در ايران است...
ابوی مي گويد: مگر غي��ر از گذران تعطيلات هم س��رمايه گذاری به 

ايران مي آيد؟
می گوي��م: رجالی، فع��ال صنعت نس��اجی و پتروش��يمی گفته اگر 
مشكلات ما با آلمان حل شود كل مشكلاتمان با اروپا حل می شود. اگر 
ما مشكلاتمان با اروپا حل شود نياز چندانی به امريكا نخواهيم داشت... 

ابوی مي گويد: آلمان شرقی يا غربی؟الان در چه سالی هستيم؟
می گويم: شريعت، مديرعامل يك شركت خودروسازی گفته كه بازار 
دارای انتظارات كاهش قيمت است... ابوی مي گويد: ولی مردم از كاهش 

قيمت قطع اميد كرده اند، بگوييد بازار نترسد و دست بالا بگيرد.
می گويم: عباسی، فعال صنعت تايرگفته بانك مركزی چهار سال پيش 
بخشنامه ای تبعيض آميز داده و بايد اصلاح شود...ابوی مي گويد: هنوز 
زود است بايد چهارسال ديگر بگذرد و بعد درخواست اصلاح بدهيد.

می گويم: احمد پور، استاد دانشگاه و رئيس يك شركت سرمايه گذاری 
گفته كه در دولت های گذشته وزارت صنايع كوچك و متوسط داشتيم 
كه اين وزارتخانه به مرور با ش��هرك های صنعتی ادغام شد كه باعث 

تضعيف آن شد...ابوی مي گويد: وزارت؟ شهرك؟ ادغام؟ من؟ بوم!
می گويم: ايزدپناه، فعال صنعت فولاد گفته كه متاس��فانه بانك های 
خصوصی شركت هايی تأسيس كرده اند كه تمام امور مربوط به توليد 
و سرمايه گذاری را خودشان انجام می دهند...ابوی مي گويد: بانك های 

عمومی سريعاً ياد بگيرند! الان به سيف اس مي دم.
می گويم: احس��ان فر، مديرعامل يك ش��ركت توليدكننده سيمان 
گفته با تجارت پول نمی توان ارزش افزوده در كشور ايجاد كرد...ابوی 
مي گويد:تا حالا كه تجارت پول خوب بود، حالا كه دوباره نوبت ماست 

نمی شه! نمی شه مال...
می گويم: عزيزيان، فعال صنعت شيشه گفته يكی از فعالان اقتصادی 
پولش را در چين خورده بودند جلو سفارت ايران در اين كشور سه روز 
نشسته بود ... ابوی مي گويد: اگر در ايران مي خوردند كجا مي نشست؟ 

باز در خارج يك جايی پيدا مي شود ولو اينكه كاری نكنند.
می گويم: رضايی، فعال صنعت خودرو گفته اگر ش��ركت های دولتی 
و نيمه دولتی بدهی خود را به ما بپردازند ما هم می توانيم تعهداتمان 
را به شركت های ديگر پرداخت كنيم ...ابوی مي گويد: برعكس عمل 
كنيد، ش��ما ندهيد ما هم نمی دهي��م. به اين مي گويند مهندس��ی 

معكوس!
می گويم: فردوس، فعال حوزه خودرو گفته بانك ها بخشنامه های خود 
را در هنگام اجرا عطف به ماسبق می كنند... ابوی می گويد: اين سيف 
عجب ناقلاست. يادم باشد در جلسه كابينه به ديگران هم بگويم اين 

شگردش را عمل كنند.
می گويم: ديگر كسی نمانده! ابوی نگاهی به من مي اندازد و می گويد: 
چطور بودم؟ می گوي��م: در هيبت يك وزير جا افت��اده به تمام معنا. 

می گويد: پس، افتاد. می گويم : بله. پس افتاد!

اولاد آدم

اين روزها انتظار مي رود كاهش نرخ ارز و رف��ع برخي موانع توليد 
عاملي براي بهب��ود وضعيت تولي��د كارخانه ه��ا و ارتقاي كيفيت 
محصولات آنها باشد، اين در حالي است كه نه تنها اين اتفاق نيفتاده، 
بلكه افت كيفي كالاهاي داخلي بيش از پيش خريداران را ناراضي 
كرده است و در اين ميان ظاهراً نظارتي از سوي دستگاه هاي مربوط  

به ويژه وزارت صنعت و سازمان استاندارد وجود ندارد. 
به گزارش فارس، نمونه هاي عدم رعايت استاندارد در مواد غذايي 
بسته بندي كم شمار نيست و به هر كس مي رسي خاطره اي در اين 
زمينه دارد، نزديك ترين آن نيز وجود كپك روي دسر نسكافه اي يك 
برند بسيار معروف است كه ديروز توسط يك مصرف كننده مشاهده 

شد و آن را در اختيار خبرنگار فارس قرار داد، اين در حالي است كه 
تاريخ انقضاي محصول مورد نظر روي بسته بندي آن 20 بهمن ماه 

92 ذكر شده است. 
يكي ديگر از اي��ن نمونه ها، وجود سوس��ك مرده در كنس��رو تن 
ماهي بود. علاوه بر اين، طي روزهاي اخير يك مصرف كننده ديگر 
مشاهده كرد در توليد يك كنسرو لوبياچيتي، تكه سنگ هايي هم به 
محتويات آن اضافه شده و از بد اقبالي اين فرد باعث آسيب ديدگي 

دندان او نيز شد. 
طعم بسيار بد و نزديك به نفت در نوشابه توليدي يكي از شركت هاي 
داخلي از ديگر نمونه هاي عدم رعايت كيفيت و استاندارد در توليدات 

اين شركت بود. حصر مورچه ها در بس��ته بندي پفك نيز از جمله 
نمونه هاي توليد محصولات غذايي بي كيفيت در كشور است. 

اينها تنها چند نمونه از رعايت نش��دن ضوابط استاندارد و كيفيت 
در توليدات داخلي در روزها و هفته هاي اخير بود و قطعاً در صورت 

نظرسنجي از خريداران، تعداد اين نمونه ها افزايش خواهد يافت. 
در اين ش��رايط مهم ترين س��ؤالاتي كه به ذهن مش��تريان چنين 
محصولاتي مي رسد، اين است كه آيا سازمان استاندارد از بروز چنين 
تخلفاتي مطلع است؟ آيا هيچ نظارتي بر توليد واحدهاي صنعتي به 
ويژه محصولات خوراكي وجود ندارد؟ اصلًا چنين سازماني وجود 

خارجي دارد؟!

سلامت به خطر افتاد، استاندارد چه مي كند؟

وحيد حاجي پور

آيا اوضاع اشتغال در كشور بحراني است 

4 ميليون تومان براي زيرساخت هر واحد مسكن مهر بيمه نشدن كارگران بالاي ۵۰سال خلاف قانون است
رئيس سازمان ملي زمين و مسكن با اشاره 
به اينكه به طور متوسط آماده سازي زمين با 
تأمين زيرس�اخت ها براي هر واحد مسكن 
مهر بين 3 تا 4 ميليون تومان هزينه دارد، 
گفت: با ش�رايط خاص زمين و س�ايت هاي 
مختلف اين هزينه ها مي تواند متفاوت باشد. 
سيد محمد پژمان در گفت گو با مهر در خصوص 
هزينه هاي آماده سازي و خدمات زيربنايي براي 
واحدهاي مسكن مهر گفت: آماده سازي زمين 
و هزينه هاي زيرساختي نقش زيادي در هزينه 
تمام شده واحدهاي مسكن مهر دارد و بخشي 

از قيمت تمام شده را شامل مي شود. 
وي اف��زود: به طور متوس��ط براي ه��ر واحد 
مسكوني بين 3 تا 4 ميليون تومان آماده سازي 
زمين با تأمين زيرساخت ها هزينه دارد كه البته 
با شرايط خاص زمين و سايت هاي مختلف اين 

هزينه ها مي تواند متفاوت باشد. 
مع��اون وزير راه و شهرس��ازي با بي��ان اينكه 
در برخي از س��ايت ها كه زيرساخت ها كامل 
نشده با توجه به تفاوت قيمت ها وزارت نيرو با 
مشكل تأمين منابع روبه رو است، اظهار داشت: 
همكاران ما در وزارت نيرو به دنبال راهكارهايي 

براي تعديل هزينه ها هستند تا بتوانند هرچه 
سريع تر خدمات زيربنايي سايت هاي مسكن 

مهر را تكميل كنند. 
پژمان تصريح كرد: در حال گفت وگو هستيم 
كه اگر اين تغييرات ص��ورت گيرد رقم نهايي 
افزايش قيمت ها را اعلام كنيم اما به طور حتم 
خدمات روبنايي هم بايد در سايت ها ساخته 

شود كه نياز به تأمين اعتبار بيشتري داريم. 
وي با اش��اره به اينكه قبلا هم گفتيم كه بايد 
چند س��ال درگير تكميل پروژه هاي مسكن 
مهر در بخش زيربنايي و روبنايي باشيم، بيان 
كرد: اميدواريم كه اعتبار خدمات زيربنايي و 
روبنايي فراهم شود تا هرچه زودتر اين پروژه ها 

به پايان برسد. 

نايب رئي�س كان�ون انجمن ه�اي صنفي 
كارگران س�اختماني با اش�اره ب�ه اينكه 
5۰هزار كارگر ساختماني در فاز دوم بيمه 
تحت پوشش قرار مي گيرند، گفت: در برخي 
شعبه هاي تأمين اجتماعي كارگران بالاي 
5۰ سال تحت پوشش بيمه قرار نمي گيرند 
ك�ه اي�ن موض�وع خ�لاف قانون اس�ت. 
هادي ساداتي در گفت وگو با تسنيم، با بيان 
اينكه متقاضيان زيادي در صف انتظار بيمه 
هستند، گفت: يكي از مش��كلات ما درباره 
بيمه كارگران ساختماني بحث سهميه بيمه 
اس��ت كه متأس��فانه همچنان باقي است و 
تعداد زيادي كارگر در صف انتظار هستند. 

وي ادام��ه داد:در ديداري ك��ه با نوربخش، 
مديرعامل سازمان تأمين اجتماعي داشتيم، 
مسائل و مشكلات را مطرح كرديم اما جوابي 

دريافت نكرديم كه به نفع كارگران باشد. 
ساداتي بيان كرد: در مرحله اول اجراي اين 
طرح 100 هزار كارگر س��اختماني داراي 
كارت مهارت تحت پوشش بيمه قرار گرفتند 
و دفترچه هايشان صادر شد و در مرحله دوم 
كه از اواخر آبان ماه آغاز شده است تاكنون 

50 هزار نفر تحت پوش��ش اي��ن بيمه قرار 
گرفته اند. 

ناي��ب رئيس كان��ون انجمن ه��اي صنفي 
كارگران س��اختماني كش��ور با بيان اينكه 
حل مشكل بيمه كارگران ساختماني را در 
جلسه با نوربخش، مديرعامل سازمان تأمين 
اجتماعي خواستار شديم، گفت: قانونگذار 
ما را موظف به اين موضوع كرده اس��ت كه 
منابع براي بيم��ه كارگران س��اختماني از 
محل ماليات بر ارزش افزوده تأمين ش��ود 
كه اين ميزان مبلغ 900 ميليارد تومان در 
قانون پيش بيني شده بود. تا كنون بايد پنج 
ماه واريز مي كردند اما متأسفانه به ميزان دو 

ماه واريز شده است. 
س��اداتي اظهار كرد: يكي از مشكلاتي كه 
اخيراً با آن روبه رو ش��ده ايم اين اس��ت كه 
در برخي از ش��عبه هاي تأمي��ن اجتماعي 
كارگران بالاي 50 سال تحت پوشش بيمه 
قرار نمي گيرند كه اين موضوع خلاف قانون 
است چراكه در راستاي قانون بيمه كارگران 
ساختماني مصوب سال 86 شرط سني براي 

بيمه شدن كارگران وجود ندارد. 

    خبر

 بازرگاني

هادي غلامحسيني
     گزارش يك


